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مراسم گرامیداشت روزجهانی 
تئاتر و »شب بازیگر« با تجلیل از 
۴ بازیگر پیشکسوت تئاتر و یادبود 
هنرمندان درگذشته در سالن اصلی 
تئاترشهر برگزار شد. در این مراسم 
هنرمندان  گردهمایی  اولین  که 
تئاتر پس از ۲ سال سخت کرونایی 
۴ پیشکسوت  به شمار می رفت از 
جوهری،  تانیا  ایران؛  بازیگری 
محمد ساربان، بدرالسادات برنجانی 
نیز  صالح زهی  فارسی  سلمان  و 
قدردانی شد. چهره هایی همچون 
علی نصیریان، اکبر زنجان پور، تانیا 
جوهری، محمود دولت آبادی، محمود 
عزیزی، اسماعیل خلج، گلاب آدینه، 
فرزانه کابلی، منیژه محامدی، اکبر 
رحمتی، رضا بابک، جلیل فرجاد، 
مهوش وقاری، هایده حائری، سیاوش 
طهمورث، هوشنگ توکلی، ناصر 
آقایی، اصغر همت، احمدرضا اسعدی، 
سعید امیرسلیمانی، بهرام ابراهیمی، 
ندا  هاشمی،  افشین  قناد،  مجید 
مقصودی، خسرو حکیم رابط، آزیتا 
حاجیان، نگار عابدی، سروناز نانکلی، 
علی فروتن، ناصر آویژه، محمدرضا 
ایمانیان، آتش تقی پور، رضا فیاضی 
و… هنرمندان حاضر در مراسم بودند. 
مراسم با یکساعت تاخیر آغاز شد و 
در ابتدا رضا بابک و گلاب آدینه با 
در دست داشتن فانوس هایی روی 
سن حاضر شدند. اجرای مراسم را 
امیر غفارمنش برعهده داشت که 
در ابتدا از اساتید حاضر در سالن 
رخصت خواست و بعد روی صحنه 

رفت و درباره تاثیر این دو سال 
کرونایی در تئاتر سخن گفت. در ادامه 
محمود انوشه، نویسنده و پژوهشگر 
صحبت هایی درباره وضعیت تئاتر 
پیشکسوتی  هنرمندان  و  کشور 
که هرکدام همچون گوهری ناب 
در این عرصه درخشیده اند، کرد. 
در بخش بعدی شهرام شکوهی به 
اجرای قطعاتی پرداخت که با تشویق 
حاضران همراه بود. در ادامه ایرج راد، 
رئیس مراسم عنوان کرد: در همه 
کشورهای دنیا القاب بسیار بزرگی به 
هنرمندانشان اعطا می کنند. من درود 
می فرستم به هنرمندانی که در طول 
دو سال گذشته خطر کردند و در هر 
فرصتی چه روی صحنه و چه فضای 
مجازی هنرنمایی کردند و متاسفانه 
بسیاری از آنها را از دست دادیم. 
وی ادامه داد: هنرمندان ما در فقر 
هستند اما فقیر نیستند. هنرمندان 
ما با سختی و تلاش کاری را برای 
روی صحنه بردن آماده می کنند، اما 
آیا حمایتی می شوند و حداقل هزینه 
دکور و رفت وآمدشان را به دست 
می آورند؟ خیر. متاسفم که هنرمندان 
ما بسته حمایتی دریافت می کنند. 
چرا همه حمایت ها از هنرمندان بریده 
شده و مجبور به پرداخت مالیات 
و همه هزینه ها خودشان هستند. 
با همه این مشکلات درود بر شما 
که تنها به عشق تئاتر کار می کنید. 
وی یادآور شد: در این دو سال 
بسیار سوگواری کردیم و در غم از 
دست دادن عزیزانمان نشستیم اما 

گفتیم که بعداز دو سال دورهم جمع 
شویم و روزجهانی تئاتر را گرامی 
بداریم. پس از صحبت های ایرج 
راد، بیانیه انجمن صنفی بازیگران 
تئاتر درباره برگزاری جشن بازیگر 
توسط هوشمند هنرکار به نمایندگی 
از هیات مدیره خوانده شد. شهره 
سلطانی دبیر مراسم نیز در یادداشتی 
با اشاره به تاثیر روزهای کرونایی 
بر تئاتر و از دست دادن هنرمندان 
یادآور شد که همه هنرمندان با تمام 
مشکلات پیش رو از یک قبیله اند و 
باید برای صلح و همبستگی و خانه ای 
که بعداز آنها همچنان خواهد ماند، 
تلاش کنند. بعداز صحبت سلطانی 
با حضور ایرج راد، علی نصیریان، 
سیاوش  دولت آبادی،  محمود 
اکبر  خلج،  اسماعیل  طهمورث، 
زنجانپور و اصغر همت از تانیا جوهری 
و محمد ساربان قدردانی شد. ساربان 
که سال ها جزو هیات مدیره خانه تئاتر 
بوده با گلایه از اینکه در این سال ها 
بیشتر پیام ها بیشتر مرثیه خوانی 
برای تئاتر بوده است ابراز امیدواری 
به  بازیگر  جشن  هفدهمین  کرد 
هزارمین جشن بازیگر تبدیل شود.  
اکبر زنجانپور نیز در سخنانی گفت: 
آرزویم این است که برنامه ریزی و 
مسئولیت تئاتر به خانه تئاتر واگذار 
شود تا اهمال کاری ها برطرف شود. 
در ادامه با اضافه شدن ناصر آقایی، 
محمود عزیزی و گلاب آدینه از دو 
بدرالسادات  شهرستانی  هنرمند 
برنجانی و سلمان فارسی صالح زهی 

از خوزستان و سیستان و بلوچستان 
تجلیل شد. 

اجرایاستندآپ»کربلاییزاده«
برنامه حسین  بعدی  بخش  در 
ضروری قطعاتی را برای حضار خواند 
که البته آماده شدن گروه برای اجرای 
برنامه مدتی به طول انجامید و تعداد 
زیادی از هنرمندان ترجیح دادند 
سالن را برای استراحت ترک کنند. 
تا آماده شدن گروه موسیقی نیز امیر 
غفارمنش با یادی از درگذشتگان 
تئاتر در ۲ سال اخیر تلاش کرد یاد این 
هنرمندان را زنده نگه دارد در حالی که 
انتظار می رفت حداقل برای یادبود 
درگذشتگان تئاتر مراسمی هرچند 
کوتاه تدارک دیده و نامشان در »شب 
بازیگر« روی صحنه برده شود اما تنها 
به اشاره کوتاه مجری برنامه و بردن نام 
این هنرمندان در بولتن مراسم اکتفا 
شده بود. اجرای استندآپ کمدی 
توسط امیر کربلایی زاده بخش دیگری 
از مراسم »شب بازیگر« بود. اجرای 
موسیقی و رقص کردی توسط گروهی 
از اجراگران در ادامه به نمایش گذاشته 
شد. می توان مراسم را بیشتر از اینکه 
»شب بازیگر« خواند »شب موسیقی« 
نامید چون به جای اینکه برنامه هایی 
در ارتباط با بازیگر و هنر تئاتر را 
شاهد باشیم، برنامه های موسیقایی 
برای مراسم تدارک دیده شده بود. 
عبدالجبار کاکایی نویسنده و شاعر 
در توصیف حال و روز این روزهای 
جامعه قطعه شعر کوتاهی را قرائت 
کرد و در ادامه مهدی موسوی و صابر 
قدیمی نیز قطعات شعری را دکلمه 
کردند. قبل از شعرخوانی قدیمی، 
شهره سلطانی پشت میکروفن قرار 
گرفت و با گلایه از حاضرانی که سالن 
را ترک کرده بودند، گفت: اهالی تئاتر 
افتخارشان به نظمی است که دارند اما 
هنوز خیلی از برنامه های ما باقی مانده 
درحالی که بسیاری از عزیزان سالن را 
ترک کردند. سلطانی در بخش بعدی 
از آزیتا حاجیان، هایده حائری، جلیل 
فرجاد، محمود انوشه، ایرج راد و افسر 
اسدی درخواست کرد که روی صحنه 
حاضر شوند و با حضور این هنرمندان 
از افشین هاشمی و مونا فرجاد برای 
تولید مجموعه »تک گویی های زنانه 

براساس حروف الفبا« قدردانی شد. 

۲ نفر از مدیران صندوق اعتباری 
هنر به نمایندگــــی از مدیرعامل 
صندوق با حضور در منزل رضا 
رویگری، پیگیر وضعیت این هنرمند 
شدند. نیکنام حسینی پور، مشاور 
مدیرعامل صندوق اعتباری هنر در 
این دیدار با ابراز خرسندی از بهبود 
نسبی وضعیت روحی و جسمی این 
هنرمند پیشکسوت گفت: باتوجه به 
تاکید وزیر محترم فرهنگ و ارشاد 
وضعیت  پیگیری  برای  اسلامی 
این هنرمند و کمک های صندوق 
دغدغه مندان   .. و. هنر  اعتباری 
هنرمندان کشور آقای رویگری در 

شرایط مطلوبی قرار گرفتند. 

همزمان با پایان تدوین سریال 
»آتش سرد«، سالار عقیلی به عنوان 
خواننده تیتراژ این سریال معرفی 
شد. همزمان با پایان تدوین سریال 
»آتش سرد« به کـــارگردانی رضا 
ابوفاضلی و تهیــــه کنندگی علی 
مهام و انجام مراحل پایانی تولید 
به عنوان  عقیلی  سالار  سریال، 
خواننده تیتراژ این سریال معرفی 
شد. ترانه »آتش سرد« با شعری 
از محمدمهدی سیار ساخته شده 

است.

پیگیری وضعیت 
» رضا رویگری« 

معارفه مدیران جدید 
شبکه های تلویزیونی

جلسه تکریم و معارفه مدیران سابق و 
جدید شبکه های سیما با حضور معاون 
سیما برگزار شد. جلسه تکریم و معارفه 
مدیران سابق و جدید شبکه های یک، 
۲، ۴، قرآن، آموزش و امید تلویزیون با 
حضور محسن برمهانی، معاون سیما و 
دیگر اعضای شورای مدیران این معاونت 
برگزار شد. محسن برمهانی ضمن قدردانی 
از مدیران سابق شبکه های یک، ۲، ۴، 
قرآن، آموزش و سرپرست شبکه امید، 
گفت: ما همچنان از تجربیات بزرگوارانی 
که سال ها در حوزه تلویزیون حضور موثر 
داشتند بهره خواهیم برد. معاون سیما 
درک درست از رسانه را یکی از مولفه های 
ضروری برای مدیریت در سیما خواند و 
تاکیدکرد: زحمات و تلاش های خالصانه 
مدیران پیشین شبکه ها را ارج می نهیم و 
با تلاش و همت والا از فرصت ها و اصلاح 
زیرساخت هایی که تاکنون انجام شده برای 
تحقق تاکیدات رهبر معظم انقلاب و اهداف 
والای رسانه ملی و همچنین ارتقای کیفی 
و تحول بخشی در برنامه ها بهره خواهیم 
برد تا ان شاءا... اتفاقات خوشایندی را در 
تلویزیون رقم بزنیم. وی همچنین درباره 
مدیران پیشین سیما اظهارکرد: مهندس 
جعفری جلوه با بیش از چهاردهه فعالیت 
در رادیو، تلویزیون و سینما از چهره های 
پیشکسوت و منحصربه فرد است و سیما 
همچنان از تجربه ایشان در جایگاه مشاور 
رئیس سازمان صداوسیما نیز بهره خواهد 
برد. برمهانی همچنین مجید زین العابدین، 
مدیر پیشین شبکه یک را از سرمایه های 
سازمان صداوسیما دانست و ادامه داد: 
وی یک رسانه شناس حرفه ای است که 
حدود یکدهه مدیریت شبکه های یک، 3 
و 5 را بر عهده داشت و منشأ اثر بوده است. 
معاون سیما درباره عملکرد معینی پور، 
مدیر سابق شبکه چهار نیز خاطرنشان کرد: 
این شبکه با برندسازی و گفتمان سازی 
انقلاب اسلامی به جایگاه ویژه ای در میان 
مخاطبان همیشگی خود دست یافته است. 
برمهانی سپس عملکرد شبکه آموزش و 
راه اندازی مدرسه تلویزیونی ایران را در 
دوران احمدی افزادی یک اقدام ارزشمند 
و ضروری دانست که در دوران اوج کرونا 
به یاری آموزش کشور آمد و این شبکه 
توانست پرچم علم و دانش را در دوران کرونا 
برافراشته نگه دارد و شعار »آموزش تعطیل 

نیست« را محقق کند. 

معاونآموزشانجمنسینمایجوانان:

 وظیفه سینمای جوان حمایت 
از فیلم کوتاه است

اولین اردوی فیلمسازی »ایده تا تولید« از ۲۴ تا 3۰ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ به میزبانی انجمن سینمای جوانان 
بوشهر در حال برگزاری است و قرار است در پایان این اردو، 
۱5 نفر از فیلمسازان جوان با هدایت مهدی جعفری، عادل 
تبریزی و ارسلان امیری 3 فیلم کوتاه در ژانرهای جنگی و 
دفاع مقدس، کمدی و فانتزی و همچنین وحشت و رازآلود 
تولید کنند. سعید پوراسماعیلی، معاون آموزش انجمن 
سینمای جوانان در رابطه با برگزاری اردوی فیلمسازی 
»ایده تا تولید« بیان کرد: قبلا فیلمسازی کارگاهی در دفاتر 
به صورت غیرمتمرکز وجود داشته و استادهایی دعوت 
شده اند که با موضوع »ایده تا تولید« به تولیدات کارگاهی 
پرداخته اند، اما این شکل از اردوهای فیلمسازی برای 
اولین بار است که طراحی و اجرا می شود و هدف آن ارتباط 
بین پایان دوره تحصیلی و پیوستن به جریان حرفه ای تولید 
فیلم کوتاه است. این موضوع در راهبردهای جدید سینمای 
جوان تعریف شده است و برای انجام آن دو معاونت تولید و 
آموزش و پژوهش اقدام می کنند. این دوره با پیشنهاد و ایده 
عبدالرحمن برزگر، مدیر دفتر بوشهر به صورت میزبانی از 
5 استان همجوار شکل گرفت و با هزینه های استان بوشهر 
برگزار می شود. وی درباره فرآیند حضور شرکت کنندگان در 
این اردو مطرح کرد: انتخاب فیلمسازها براساس معرفی هر 
دفتر و ارسال طرح فیلمنامه در زمینه ژانرهای اعلام شده بود. 
از بین فیلمسازانی که دوره فیلمسازی را در سینمای جوان 
یا هر مرکز آموزشی دیگری گذرانده اند و حداقل یک فیلم 
کوتاه ساخته اند، براساس امتیاز بالاتر، برای هر شهر یک نفر 
انتخاب و به اردو معرفی شده اند. پوراسماعیلی ادامه داد: در 
دوره فیلمسازی هفت ماهه انجمن سینمای جوانان، کارگاهی 
به نام »نشست فیلم و گفت وگو« وجود دارد که هنرجو را با 
ژانر و گونه های سینمایی آشنا و با نمایش نمونه هایی از 
فیلم های هر ژانر در مورد آن گفت وگو می شود، اما امسال 
با تمرکز سینمای جوان بر موضوع ژانر، ۴۰ ساعت آموزش 
اضافه شده که به نام »نشست فرهنگی و پژوهشی« است و 
موضوع ژانر در اولویت این جلسات که به صورت متمرکز از 
طریق ستاد مرکزی برگزار می شود. معاون آموزش انجمن 
سینمای جوانان در بخش دیگر از صحبت هایش بیان کرد: 
انجمن سینمای جوانان ایران به دلیل وظیفه سازمانی خود 
موظف به حمایت از انواع سلایق فیلم کوتاه است و طبیعتا 
تنوع در فرم، مضمون و ژانر مورد حمایت سینمای جوان 
قرار می گیرد. ضمن اینکه استقلال فیلم کوتاه از سرمایه و 
مخاطب، این توانایی و امکان را در اختیار فیلمساز می گذارد 
که در هر زمینه ای تجربه و طبع آزمایی کند. طبیعتا تنوع 
ژانر و طبع آزمایی در این زمینه کم هزینه تر، جسورانه و 

خلاقانه تر از تولیدات سینمایی کشور انجام می شود.

گــــزارش

بعداز۲سالکرونایی

بازیگران در تئاترشهر گردهم آمدندبازیگران در تئاترشهر گردهم آمدند

»عقیلی« خواننده 
»آتش سرد« شد

تبعاتتصویب»طرحاصلاحمادهصدقانونشهرداریها«
درگفتوگوباشهرداران،نمایندگانوکارشناساندرگزارش»آرمانملی«بررسیشد

 صدور مجوز به 
250 هزار ساخت و ساز غیرمجاز

آرمانملی-علیرضاشاکر:مجلس شورای اسلامی در حال بررسی 
طرحی است که هدف از آن تقویت و کارآمدسازی روند نظارت بر فرآیند 
ساخت وسازهای غیرمجاز عنوان شده است. این طرح که با عنوان »طرح 
اصلاح ماده صد قانون شهرداری ها« در دستور هفتگی مجلس قرار دارد، به 
اعتقاد جمعی از مدیران و کارشناسان شهری دارای ایراداتی است که در صورت 
تصویب از سوی مجلس می تواند به اختلال در روند نظارت بر ساخت وسازها 
منجر شود. طرح نمایندگان علاوه بر ایرادات شکلی و ایجاد مشکلات برای 
شهرداری ها می تواند برای دستگاه قضا نیز مشکل ایجادکند؛ چرا که براساس 
این طرح دادستان های سراسر کشور جایگزین کمیسیون های ماده صد و 
مسئول صدور جواز تخریب تخلفات ساختمانی خواهند شد. در این گزارش ابعاد 
مختلف این طرح و تاثیرات آن را در گفت وگو با برخی از شهرداران و کارشناس 

مطرح امور شهری مورد واکاوی قرار داده ایم. 
قانونیشدن۲50هزارتخلف

یکی از ایرادات این طرح، مجوزی است که مجلس به شهرداری ها 
می  دهد تا براساس آن ۲5۰ هزار پرونده تخریب قطعی ساخت وسازهای 
غیرمجاز را با گرفتن جریمه و عوارض، مختومه سازند. محمدمهدی  دیانی، 
کارشناس مدیریت شهری درباره این بخش گفت: »در تبصره 9 این طرح، 
پیشنهاددهندگان طرح عنوان کرده اند که کمیسیون های ماده ۱۰۰ با اخذ 
عوارض و جرائم، حجم گسترده احکام برجای مانده از گذشته را تعیین 
تکلیف نمایند. این در حالی است که کمیسیون های ماده ۱۰۰ حق تعیین 
عوارض ندارند. آیا طراحان این طرح می خواهند، اختیار وضع عوارض را به 
کمیسیون های ماده صد بدهند که در این صورت شاهد موازی کاری با شوراهای 
اسلامی شهرها و مشکلات متعدد دیگری خواهیم بود.« وی اضافه کرد: »در 
تبصره 9 طرح پیشنهادی عنوان شده است که کمیسیون راجع به آن دسته 
از پرونده هاي موجود که منجر به رأي قطعي کمیسیون شده است با رعایت 
اصول و ضوابط سه گانه فني، شهرسازي و بهداشتي منوط به عدم تجاوز به 
معبر و املاک مجاور و عدم تغییر کاربري باغات، برابر قوانین و مقررات حاکم 
با اخذ عوارض قانوني و جریمه اي معادل 5 برابر ارزش معاملاتي سال تصویب 
این قانون، مبادرت به صدور راي نماید.« دیانی در ادامه خاطرنشان کرد: 
»پرونده هاي موجود که منجر به رأي قطعي کمیسیون شده است عموما با 
رعایت اصول و ضوابط سه گانه فني، شهرسازي و بهداشتي و رعایت قوانین و 
مقررات منجر به صدور رای تخریب یا جریمه شده است، از این رو صدور رای 
مجدد مبنی بر اخذ جریمه ای معادل 5 برابر ارزش معاملاتی سال تصویب مغایر 
با بند ۲ ماده ۱۲ قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری مصوب 

۱39۲ است و این یکی از اشکالات اساسی قانون پیشنهادی است.«
دردسرجدیدبرایدادستانها

از دیگر ایراداتی که به این طرح وارد است، مسئولیت هایی است که به دستگاه 
قضائی محول می شود. در این طرح با حذف کمیسیون های ماده است، قلع و 
قمع تنها راه برخورد با تخلفات ساختمانی خوانده شده و آمده است که ماموران 
شهرداری در مقام ضابط قضائی با حکم دادستان بایستی نسبت به قلع و قمع 
تخلفات ساختمانی اقدام کنند. سیدعلی اصغر موسوی، شهردار گنبدکاووس 
در این باره معتقد است که »با توجه به حجم گسترده مسئولیت های محوله به 
دستگاه قضا و پرونده های متعدد قضائی در انتظار رسیدگی، طرح اصلاح ماده 
صد، مسئولیت جدیدی را متوجه دادستان ها می کند که این امر می تواند به 
کندشدن روند رسیدگی به تخلفات ساختمانی منتهی شود.« وی در همین 
حال خاطرنشان کرد: »در حال حاضر دادستانی تنها در مرکز شهرستان ها 
مستقر است، بنابراین رسیدگی به تخلفات در دیگر شهرها، باید به مرکز 
شهرستان ارجاع شود که این امر هم به طور مضاعف، رسیدگی با تخلفات را 
کند می کند.« این مدیر شهری تاکیدکرد: »علاوه بر این بسیاری از نیروهای 
اجرائیات و بازرسی شهرداری ها، نیروهای شرکتی فاقد آموزش های لازم 
هستند. استفاده از این نیروها به عنوان ضابط قضائی از دیگر ایراداتی است 

که به طرح مجلس وارد است.« این مدیر شهری با اشاره به جایگاه مجلس 
به عنوان نهاد قانونگذاری کشور، یادآور شد: »ورود مجلس به اصلاح ماده ۱۰۰ 
و دیگر قوانین و مقررات حوزه مدیریت شهری اتفاق خوب و خوشایندی است، 
اما اگر همین اقدام به صورت کارشناسی تر و دقیق صورت نگیرد، می تواند اثرات 

نامطلوبی بر مدیریت شهری به جا گذارد.«
ایراداتفنیبهطرحاصلاحمادهصد

به نظر می رسد در طرح پیشنهادی، بین تخلفات شکلی و ماهیتی 
ساختمان های احداثی تفاوتی قائل نشده است. در این طرح بین خطای انسانی 
و سهوی در ساخت یک ساختمان دارای مجوز و پروانه ساخت با ساخت وساز 
بدون پروانه ساخت فرقی دیده نشده است. رضا سلطانی، شهردار آزادشهر در 
استان گلستان با اشاره به اینکه اساسا مدیریت شهری یک پدیده نرم افزاری 
است و تعامل با مالکان و انواع و اقسام ملاحظات مورد توجه شهرداران 
است، خاطرنشان کرد: »درواقع طرح مذکور اقدامات شهرداری را به سمت 
سخت افزاری سوق خواهد داد. این در حالی است که روح حاکم بر جریان ماده 
صد قانون فعلی اقدامات نرم افزاری جهت پیشگیری از تخلف است.« وی ادامه 
داد: »با این وجود این طرح در مواردی اصول معماری، فنی و بهداشتی را نیز به 
درستی رعایت نکرده است. برای مثال ممکن است تخلف یک ساختمان کسر 

پارکینگ باشد، برای برخورد با تخلف کسر پارکینگ چه باید کرد؟ آیا در آن 
مورد هم باید حکم تخریب صادر شود؟« این مدیر شهری همچنین تصریح کرد: 
»در بخشی از این طرح شهرداری ها مکلف شدند که از تفکیک و افراز در هر 
مرحله از کار جلوگیری و تجهیزات و اسباب و وسایل مربوطه را جمع آوری کنند. 
این درحالی است که عملیات تفکیک و افراز عموما بر روي نقشه و غیر مشهود و 
بدون هیچ اثري بر روي زمین صورت مي پذیرد و امکان جلوگیري از آن مقدور 
نمي باشد.« سلطانی در ادامه با اشاره به یک مورد دیگر از ایرادهای فنی طرح، 
یادآور شد: »براساس تبصره ۲ و 3 ماده ۱۰۰ قانون فعلی، شهرداری ها می توانند 
در صورت مواجه با اضافه بنا، نسبت به اخذ جریمه و صدور پایان کار اقدام کنند. 
اما در طرح فعلی هرگونه تخلف صرفا باید قلع و قمع شود. ایراد اینجاست، این 
طرح درباره نحوه تخریب در اضافه بناها سکوت کرده است. گاهی تخلفات 
ساختمانی طوری است که مثلا با اقدام به تخریب بخشی که تخلف صورت 
گرفته، کل بنا از بین می رود. یا اینکه تخلف جزئی ناشی از اشتباه اجرایی بوده، 

در این گونه موارد آیا تخریب درست است؟«
لزومافزایشارزشمعاملاتیساختمان

یکی از اشکالات طرح پیشنهادی اصلاح ماده صد این است که فضای اقدامات 
شهرداری را به سمت فضای فیزیکی برده و نمی توان انتظار داشت که با این 

حجم وسیع از واحدهای ساختمانی که به طور همزمان در دست احداث است 
شهرداری بتواند برای هر یک از واحدهای ساختمانی، فردی را برای نظارت و 
جلوگیری از تخلف مستقر نماید. سیدعلی کیاءالحسینی از کارشناسان حوزه 
شهرسازی شهرداری ها، به راهکاری اشاره می کند که با اعتقاد می تواند، مشکل 
ناکارآمدی کمیسیون های ماده صد را به راحتی حل کند: »در مورد اجرای ماده 
صد قانون فعلی می توان گفت که از زمانی که ارزش معاملاتی ساختمان موضوع 
تبصره ۱۱ ماده صد قانون فعلی، با نازل ترین قیمت از سوی شوراهای اسلامی 
شهرها به تصویب رسید، عملا جرائم صادره از سوی کمیسیون های ماده صد 
حتی با سه برابر ارزش معاملاتی بازدارندگی لازم را نداشته و درواقع روح حاکم 
بر ماده صد قانون فعلی و منظور و نظر مقنن از دست رفته است.« کیاءالحسینی 
تاکیدکرد: »اگر شوراهای اسلامی شهرها ارزش واقعی ساختمان ها را به عنوان 
ارزش معاملاتی موضوع تبصره ۱۱ ماده صد قانون فعلی مصوب نماید قطعا آرای 

صادره حتی با نیم برابر ارزش معاملاتی جهت بازدارندگی موثر خواهد بود.«
نظراتنمایندهموافق

با وجود انتقادات به طرح مجلس، محمدرضا دشتی اردکانی، نماینده 
اردکان در مجلس شورای اسلامی و رئیس اسبق کانون سردفتران، از این طرح 
حمایت کرده و تصویب آن را ضروری می داند. دشتی اردکانی در این باره گفت: 
»کمیسیون های ماده صد باتوجه به اختیارات قانونی که در ماده ۱۰۰ پیش بینی 
شده یک نوع قانون فروشی است. اینکه مالک بعداز دریافت پروانه ساختمانی، 
یا عدم دریافت پروانه ساختمان تخلف کند و سپس در کمیسیون ماده صد با 
جریمه تعیین شده، موضوع حل شود، در واقع حقوق عمومی ضایع می شود.« 
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: »مالکان 
باید بدانند که قانون با کسی مماشات نمی کند و از یک سانت تا یک متر تخلف 
تا یک ساختمان را تخریب می کند. اگر چنین مقتدرانه برخورد کنند، مشکلات 
کمتری را شاهد خواهیم بود.« دشتی اردکانی درباره مراحل آماده شدن این 
طرح توضیح داد: »طرح اصلاح ماده صد، دوم مهر سال ۱399 در مجلس 
اعلام وصول شد. بعداز آن هم در کمیسیون عمران به عنوان کمیسیون اصلی و 
کمیسیون های حقوقی و قضائی و امور داخلی و شوراها، به عنوان کمیسیون های 
فرعی مورد بررسی بیشتر قرار گرفت و نظرات اساتید و کارشناسان مختلف 
دریافت شد. در صحن هم نمایندگان نظرات و پیشنهادات نهایی خود را 

می دهند و امیدواریم که نهایتا قانون خوبی به تصویب برسد.«
صحبتهاینمایندهمخالف

اما جعفر قادری نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی، حذف 
کمیسیون های ماده صد به واسطه این طرح را اقدامی اشتباه می داند. به 
اعتقاد نایب رئیس فراکسیون مدیریت شهری، »کمیسیون های ماده صد با 
لحاظ مسائل فنی، اجتماعی و فرهنگی درباره تخلفات ساختمانی رای صادر 
می کنند. چراکه مدیریت شهری امری پیچیده و چندجانبه است. از این رو 
تنها با گزینه تخریب نمی تواند با تخلفات برخورد کرد.« قادری اضافه کرد: 
»دادستان ها، نیروی متخصص لازم برای برخورد با تخلفات را ندارند. صرفا با 
نگاه قضائی نمی توان با مسائل شهری برخورد کرد.« این نماینده مجلس اضافه 
کرد: »تشکیلات قضائی به اندازه کافی درگیر مسائل های مختلف است. در 
مجموع اقدام طراحان این طرح دارای اشکالاتی است که امیدوارم از دستور کار 
مجلس خارج و در قالب طرح دیگری صرفا ایرادهای کمیسیون ماده صد حل 
شود.« در نگاه کلان به مقوله تخلفات ساختمانی باید اذعان داشت که درواقع 
تبدیل مسکن به سوداگری، مهم ترین دلیل تخلفات مکرر ساختمانی است و تا 
وقتی که مشکل به طورکامل و ریشه ای حل نشده و سرمایه های مردم در تولید 
و بخش های مولد به جریان نیفتد، مشکل همچنان باقی خواهد ماند. مضاف بر 
این نمایندگان و دیگر تصمیم گیران باید این واقعیت را بپذیرند که شهرنشینی 
و مدیریت شهری با اقدامات سخت افزاری صرف قابل مدیریت نیست. با 
کارآمدکردن سازوکارها و روندهای فعلی می توان امیدوار بود که به مرور از 

حجم گسترده تخلفات کاسته شود. 


